
حقوق بشر آمریکایی
مرتضی غرقی، خبرنگار شبکه خبر صدا 
و ســیما جمهوری اســامی ایــران، در 
جدیدترین پســت توییتری اش، با اشاره 
به نقض حقوق بشــر توســط مقام های 
آمریکایی، خواستار پاسخگویی آن ها به 
مردم شــد. خبرنگار و نویســنده رادیو و 
تلویزیون ایران، در توییتر خود نوشــت: 
»آمریکایی ها در شورای حقوق بشر سازمان ملل همیشه منتقد دیگر کشور ها 
بودند، الان نمی دونم آیا می تونند در این شــورا سرشون را بلند کنند؟ نکته 
دیگر اینکه حالا اون هایی که الگوی حقوق بشر شون آمریکا بوده این خطا را 

چگونه توجیه خواهند کرد؟ حقوق بشر آمریکایی«.

#سکان_اقتدار
انتشار پیام قدردانی رهبر معظم انقاب از 
زحمات پرسنل نفتکش های ایرانی اعزامی 
به ونزوئا، موجی از واکنش های تشکرآمیز 
کاربران فضای مجازی را به دنبال داشته 
اســت. کاربران به مناسبت پیام قدردانی 
رهبر انقــاب از پرســنل نفتکش های 
ایرانی، هشــتگ #ســکان_اقتدار را در 
توییتر فارســی داغ کرده اند. در ادامه چند نمونه از توییت های منتشر شده 
توســط کاربران را می خوانید: »در مورد نفتکش ها از همان شروع سفرشان 
از ایران کلی مطلب غرورآمیز پست و توییت شد اما ما گذاشتیم بعد از ابراز 
ارادت آقا اظهار غرور و خوشحالی کنیم. دستمریزاد به همه پرسنل زحمتکش 
نفتکش هامون... ارسال نفتکش ها به ونزوئا به همه ثابت کرد با تفکر و حرکت 

جهادی می توان از تحریم ها و مشکات کنونی عبور کرد«.

عصر پساآمریکا
دکتر رضا ســراج درباره عصر پساآمریکا، 
در کانال تلگرامی خود نوشــت:»قدرت 
نظامــی، یکــی از دو ابزار اســتراتژیکِ 
آمریــکا بــرای اعمال قــدرت در جهان 
و پیشــبرد سیاست های ســلطه گرایانه 
واشــنگتن است. آشــوب های داخلی و 
لزوم اســتفاده از نیروهــای نظامی برای 
عملیات آرام سازی، از یک سو این قدرت را فرساینده می سازد و از سوی دیگر 
پیشــبرد سیاست های مداخله گرایانه ایالات متحده را مختل می سازد. ادامه 
این وضعیت، منجر به بازگشت نیروهای آمریکا از کشورهای دنیا و پرُشتاب تر 

شدن روند عصر پساآمریکا می گردد«.

فراتر از اقتصاد و صنعت!
سید نظام الدین موسوی، نماینده مجلس 
یازدهم با اشاره به نحوه جدید پیش فروش 
خودرو توسط دو خودروساز بزرگ کشور، 
در توییترش نوشت:»قرعه کشی از بین 
حدود ۵میلیــون ثبت نام کننــده برای 
فــروش ۱۵هزار محصول ایران خودرو به 
نظرم نماد بارز انحطاط و زوال معنای بازار 
و تولید و فروشنده و مشتری و عرضه و تقاضاست. اصاً پدیده جدیدی است 

که باید فراتر از اقتصاد و صنعت برای آن اسم و رسم جدیدی تعریف کرد«!

 محمد تربت زاده شــاید خیلی ها نــام »غامرضا 
تاجگردون« را برای اولین بار چند صباح قبل از برگزاری 
انتخابات مجلس یازدهم شنیدند. همان زمانی که بازار 
تبلیغات جورواجور نامزدهای انتخاباتی در سرتاســر 
کشــورمان داغ بود و نامزدها تــاش می کردند به هر 

شکلی که شده، خودشان را از رقیبان پیش بیندازند.
تاجگردون هم یکی از همین نامزدها بود که برای تکیه 
بر کرسی شهرستان »گچساران« در مجلس، وارد رقابت 
انتخاباتی شــده بود. این نامزد انتخابات مجلس اما در 
همان گام اول و زمانی که ستاد تبلیغاتی اش راه افتاد، 

حسابی نقره داغ شد.

افتتاحیه لاکچری#
آن زمان ســتاد انتخاباتی تاجگردون با ســر و صدای 
زیاد، هزینه های هنگفت و برگزاری مراسمی لاکچری 
و پرزرق و بــرق کارش را آغاز کرد. بافاصله پس از این 
اتفاق اما کاربران فضای مجازی هشتگ مربوط به نام 
تاجگردون را در توییتر فارسی ترند کرده و از مسئولان 
شورای نگهبان خواستند جلو حضور او در انتخابات را 

بگیرند.
این البته تنها دردسر آقای تاجگردون نبود و همزمان با 
داغ شدن هشتگ مربوط به نامش در توییتر، چندین 
فعال مجازی و رسانه ای هم مدعی فسادهای پشت پرده 

او و استخدام نزدیکانش در مناصب دولتی شدند.
با وجود این آقای تاجگردون آن زمان توانست سر و ته 
ماجرا را دوخت و دوز کرده و از زیر فشار افکار عمومی 
و رسانه ها خارج شود و خودش را به بهارستان برساند. 

مدرک دکترای جعلی#
حضور نماینده گچساران در مجلس شورای اسامی اما 
پایان دردسرهای او نبود و حالا که چند روز از آغاز به 
کار رســمی مجلس یازدهم می گذرد، مدرک دکترا و 

اعتبارنامه آقای تاجگردون زیرسؤال رفته است.
ماجرا از این قرار است که اهالی بهارستان، در بررسی 
آیین نامه داخلی مجلس، اعتبارنامه برخی از نمایندگان 
خانه ملت را فاقد اعتبار تشــخیص داده اند. بر اساس 
قانون مجلس این نمایندگان فعاً حق رأی و انتخاب 
در صحن اصلــی را نخواهند داشــت. جنجالی ترین 
اعتبارنامه ای که مورد تردید قرار گرفته، اعتبارنامه آقای 

تاجگردون است. 
دلیل زیر ســؤال بردن اعتبارنامه تاجگردون هم دقیقاً 
همان مواردی اســت کــه چندین فعــال مجازی و 
رسانه ای، در روزهای پیش از انتخابات به آن اشاره کرده 
بودند. مواردی مثل احتمال جعلی بودن مدرک دکترای 
او، ایجاد شبکه خانوادگی و فامیلی در دستگاه دولتی و 

همچنین استفاده از عنوان در کسب منافع اقتصادی.

اعلام جرم علیه تاجگردون#
عاوه بر این، احمد توکلی رئیس هیئت مدیره دیده بان 
شفافیت و عدالت هم در نامه ای به دادستان تهران علیه 
تاجگردون، رئیس سابق کمیســیون برنامه و بودجه 

مجلس شورای اسامی اعام جرم کرده است.
در بخشی از این نامه آمده است: »با کمال تأسف برخی 
از نمایندگان با سوءاستفاده از موقعیت و قدرت خویش 
با نقــض احکام قانونی در تعییــن اعتبار و تخصیص 
منابع به حوزه های انتخابیه خود، وضع آشفته طرح ها 
و پروژه نیمه تمام را آشفته تر می سازند و از این طریق، 

به تورم دامن می زنند، بازدهی سرمایه گذاری را کاهش 
می دهند، منابع حجیمی را معطل می کنند و بار مالی 

سنگینی بر بودجه دولت می افزایند«.
توکلی در ایــن نامه بلند بالا همچنین به تخلف هایی 
مانند قانون شــکنی در طرح هــا و پروژه های عمرانی، 
تصدی بیش از یک شــغل، عضویت در هیئت مدیره 
شــرکت های خصوصی و اســتفاده غیرمجاز از عنوان 
علمی »دکتر« در تبلیغات عمومی هم اشاره کرده است.

برادران عزیز بسم الله!#
پس از رسانه ای شدن این ماجرا و انتشار گسترده اخبار 
مربــوط به آن در فضای مجازی، کاربران مثل روزهای 
پیش از انتخابات هشــتگ #تاجگــردون را در توییتر 
فارسی داغ کردند و از مجلس یازدهم که عنوان مجلس 
انقابی را یدک می کشد، خواستند متناسب با لقبش 
عمل کرده و از تصویب اعتبارنامه تاجگردون خودداری 

کند. 
علی اکبر رائفی پور، در این باره در توییتر نوشته است: 
»برخی نمایندگان می گویند گزارش نهادهای مسئول 
حاکی از تخلفات و عدم صاحیــت آقای تاجگردون 
اســت. تاجگردون هم مخالف این اظهار نظر اســت. 
بالاخره در این میان یکی خاف واقع می گوید که باید 
شفاف شود. دروغ هم مطابق قانون، گزارش خاف واقع 

یا نشر اکاذیب است که هر دو جرم است«.
در ادامه می توانید چند نمونه دیگر از توییت های منتشر 
شده با هشــتگ های #تاجگردون و #آزمون_بزرگ_

مجلس را بخوانید:
 اعتبارنامه تاجگردون محــک کاملی برای مجلس 
یازدهم اســت. مجلس یازدهم یا اهل ساخت و پاخت 

است یا انقابی. حد وسط ندارد.
 برخاف نظر بعضی ها، من می گویم با محاکمه طبری 
نظام ضعیف نشده بلکه قوی تر هم شده. حالا مجلس 
باید با رد اعتبارنامه تاجگردون اقتدار خود را ثابت کند.

 برادران عزیز بسم الله! این شما و این هم اعتبارنامه 
آقای تاجگردون. می دونم ســخته ولی ما به مجلسی 
کــه در اولین قدم همچین حرکت انقابی بزنه دوصد 

چندان امیدوار خواهیم شد.
در میان ایــن واکنش ها البته واکنش طنز به ماجرای 
اعتبارنامــه تاجگردون هم کم نبود. بــه عنوان مثال 

کاربری نوشته است:
 فعاً به تاجگردون گفتن برو یه گوشــه مجلس رو 
به دیوار دو تا دســت و یک پاتــو بگیر بالا تا تکلیفت 

مشخص شه!

تصویب اعتبارنامه#
با وجود تمام این واکنش های مجازی اما محمد علیپور، 
سخنگوی شعبه ۱۲ اعتبارنامه نمایندگان روز گذشته با 
اشاره به جلسه روز گذشته این شعبه گفت: اعتبارنامه 
غامرضا تاجگردون، نماینده گچســاران در نشســت 

بعدازظهر این شعبه تأیید شد.
او با بیان اینکه رأی گیری درباره اعتبارنامه تاجگردون 
مخفی صــورت گرفت، افــزود: »در این جلســه ۱۶ 
نفر حضور داشــتند که از این تعــداد، هفت نفر به رد 

اعتبارنامه و ۹ نفر هم به تأیید آن رأی دادند«.
پس از تصویب اعتبارنامــه تاجگردون، کاربران یک بار 
دیگر هشــتگ نام او را در توییتر داغ کــرده و از این 
موضوع انتقاد کردند. کاربران از مسئولان می خواهند 

که درباره اعتبارنامه تاجگردون در صحن علنی مجلس 
تصمیم گیری شود.

در ادامه چند نمونــه از پیام های کاربران در این باره را 
می خوانید:

 آقای مجلس شــورای اسامی، در راستای شفافیت 
بفرمایید موافقان، مخالفان و غایبان این جلســه چه 

کسانی بودند؟ دانستن حق مردم است.
 یکــی دوتا از نمایندگان مجلس از خود اطاعاتی را 
بروز دادند که باعث شد اعتبارنامه تاجگردون مشکل دار 
بشه. اگر اون چیزهایی که درباره تاجگردون فاش شد 
صحیح بوده که باید حداقل اعتبارنامه اش صادر نمی شد 
و اگر دروغ بوده اون یکی دو نماینده که در مجلســی 
چنین هیاهویی به راه انداختند باید اعتبارنامه شــون 
کنسل بشه. به هر حال نگذارید مردم به پاک بودن این 

مجلس هم شک کنند.
 متأسفم برای نمایندگان کـه لابی می کنند و منافع 
شخصی، حزبی و جناحی را به منافع ملی و ارزش هـای 
دینی و انسانی ترجیح می دهند. اینجاست که می گوییم 

شفافیت چقدر مهم و حیاتی اسـت. 

آزمون بزرگ مجلس انقلابی#
درحال حاضر در محافل مجازی و رسانه ای بحث بر سر 
این موضوع که آیا تأیید نهایی اعتبارنامه تاجگردون نیاز 
به رأی گیری مجلس شورای اسامی دارد یا نه، حسابی 

بالا گرفته است.
بر اســاس قانون و چیزی که حجت الاسام سید ناصر 
موســوی لارگانی، عضو هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسامی گفته، دو نظر وجود دارد؛ یکی اینکه با تصویب 
اعتبارنامه ها در شعب نیازی به رأی گیری درباره  آن ها 
در صحن علنی وجود ندارد که معترضان به اعتبارنامه ها 
منتقــد به این رویکرد هســتند؛ نظــر دیگر هم این 
اســت با توجه به اینکــه در آیین نامه داخلی مجلس 
شــورای اسامی لفظ تصمیم گیری ذکر شده بنابراین 
اعتبارنامه هایی که نسبت به آن ها اعتراض وجود داشته، 
ولو در صورت تصویب در شعبه، نیازمند رأی گیری در 
صحن علنی مجلس شورای اسامی است. در نهایت این 
رئیس جلسه است که نظر اصلی را می دهد که آیا این 
اعتبارنامه ها نیاز به رأی گیری در صحن علنی دارد یا نه.

از آن طرف محمد علیپور، ســخنگوی شعبه ۱۲ که 
اعتبارنامه تاجگردون در آن بررسی شده، معتقد است 
با توجه به تصویب این اعتبارنامه در شعبه مربوطه نیاز 
به رأی گیری در صحن علنی مجلس شــورای اسامی 

وجود ندارد.
از طرف دیگر نمایندگان معترض به برخی اعتبارنامه ها 
هم معتقدند هیئت رئیسه نباید اقدام به تفسیر آیین نامه 
داخلی کند و اعتبارنامه هایی که نسبت به آن ها اعتراض 
وجود دارد در هر حال باید به رأی مجلس گذاشته شود.

با تمام این تفاسیر به نظر می رسد همه چیز به نظر 
نمایندگان، به خصوص نظر هیئت رئیســه بستگی 
دارد و مجلــس یازدهم، یا همــان مجلس انقابی 
در همین آغــاز کار، در زیر فشــار افکار عمومی و 
رســانه ها، با آزمون سختی روبه رو شده و همان طور 
کــه کاربران فضای مجــازی می گوینــد، ماجرای 
اعتبارنامه تاجگردون »آزمون بزرگ مجلس« است 
و بایــد منتظر بمانیم تا ببینیــم مجلس یازدهم از 
اولین آزمون بزرگ خودش ســربلند بیرون می آید 

یا خیر؟

 اتهام جدید سی.ان.ان به چین 
در زمینه گسترش کرونا

قدس زندگی: بازار اتهام زنی های کرونایی هنوز در سرتاسر دنیا به خصوص 
در آمریکا و چین داغ اســت و رسانه های هر دو کشور، طرف مقابل را به 
انتشار کرونا در جهان متهم می کنند. در همین راستا، به تازگی سی.ان.ان 
با اســتناد به 3۵0 تصویر ماهواره ای و برخی دیگر از مســتندات مطالعه 
شــده روی چین، مدعی شده شهر ووهان چین از ابتدای پاییز ۲0۱۹ در 
شرایط غیرعادی ناشی از احتمال اپیدمی یک بیماری عفونی بوده است!

این مطالعه بر اساس مقایسه ده ها تصاویر ماهواره ای از ازدحام پارکینگ 
 بیمارســتان های شهر ووهان در پاییز ۲0۱۹ و مقایسه آن با زمان مشابه 
در سال ۲0۱8 استوار اســت که نشان می دهد حجم پارک خودروها در 

این بیمارستان ها گاه تا ۹0 درصد بیش از سال گذشته است.
همچنین در موتور جســت وجوی »بیِــدو« )BAIDU( )گوگل چین( در 
ماه های پاییز پارسال کلمات کلیدی مرتبط با یک بیماری عفونی از جمله 
ســرفه و اسهال بسیار جست وجو شده که نشان می دهد بیماران مبتا به 
کرونــا در چین به طور قابل ماحظه ای به دنبال دریافت اطاعات درباره 

عائم گوارشی و تنفسی یک بیماری عفونی از اینترنت بودند.
حالا آمریکایی ها راه جدیدی پیدا کرده اند تا دولت چین را به پنهان کاری 
و ارائه اطاعات گمراه کننــده درباره ویروس کرونا متهم کنند. این البته 
همه  ماجرا نیست و بر اساس گزارشی که عصر ایران تهیه کرده، به تازگی 
نیز یک سناتور ارشــد آمریکایی دولت چین را به سنگ اندازی در مسیر 

ساخت واکسن کرونا متهم کرده است.
چین اما به طور جدی این اتهام ها را رد کرده اســت. دولت چین از اواخر 
ماه دســامبر سال گذشــته میادی )اوایل دی ۹8( به شیوع یک بحران 
بهداشــتی و پزشکی در این کشــور اذعان و برای نخستین بار در ابتدای 
ژانویه امســال به اپیدمی نوع جدید و جهش یافته ویروس کرونا در شهر 

ووهان چین اعتراف کرد.
اتهــام دیگری که دولت چین آن را رد کرده منشــأ ویروس کرونا جدید 
اســت. ایالات متحده آمریکا بارها مدعی شــده منشــأ ویروس کرونا از 
آزمایشگاهی در شهر ووهان چین بوده در حالی که دولت چین می گوید 
منشأ این ویروس از یک بازار فروش حیوانات دریایی در شهر ووهان بوده 
است. سازمان بهداشت جهانی نیز در این مناقشه از موضع چین حمایت 
و اعام کرده هیچ شواهدی مبنی بر دست ساخته و یا آزمایشگاهی بودن 

ویروس کرونا در دست نیست.
بــا این حــال ترامپ، دولت چین و ســازمان بهداشــت جهانــی را به 
همدســتی متهــم کرده و به تازگی بــه بهانه »عملکرد بد این ســازمان 
 در مواجهه بــا بحران کرونا« بودجه پرداختی آمریکا به این ســازمان را 

قطع کرده است.

 مجازآباد
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ورزشورزش
کارشناسان به ادعای تاج واکنش نشان دادند

 سود قرارداد ویلموتس
برای دلال ها و اهالی فدراسیون

کمک مربی ایتالیایی سرآسیایی: 

 »شهرخودرو« می تواند دوباره 
به لیگ قهرمانان برود

 گفت وگو با سعید تشکری به انگیزه انتشار »آرتیست« 

رساله ادبیات داستانی با چاشنی فنون رزمی!

گنجشکت را قورت بده!
رقیه توسلی: چکار می شد کرد؟ گزمه بر در بود

چکار می شد کرد؟ خلع ساح شده بودیم
چکار می شد کرد؟ عاشق همدیگر شدیم.

نشســته ام بر بلندای روستای »سَرکت« و جمات فرید را غرغره می کنم. زُل 
زده ام به آدمیزادِ پرنده. به آبادی که دیدارش پر از لطف اســت و به لبخندهای 
شــیرین برادرزاده ای که کوله پشتی اش را می اندازد روی دوشش تا آماده شود 

برای پرواز.
اولین بار اســت با این تعداد پروازگرِ جســور روبه رو شده ام. قند توی دلم آب 
می شــود و چیزی مدام شُرّه می کند توی قلبم. مثل من، تماشاچی زیادند... 
که با فاصله اجتماعی روی قالیچه هایشــان محو آبی آسمان و سبزی شالیزار 
و سرخوشی چتربازان اند. عمه اش را آورده سایت پروازی. به گمانم می خواهد 

برقی که ماه هاست رفته از چشم هایم برگردد. 
توی محوطه استارت -دو مسئول بی سیم به دست- هدایتگر گروهند و 7-۶نفر 

قبل از موفرفری مان مشغول آماده سازی برای پریدن.
وااای از وقتــی که چترهای رنگ رنگی پهن می شــوند روی زمین... و آفتاب 
بالای سر می تابد روی بادگیرهای خوش قیافه... وای از آن زمان که باد موافق 
می پیچد توی چترها و چاق و چله شان می کند... حال آهنگین و پرباوری دارد 
این لحظات... هم به غایت زیباســت، هم چشم انداز عظیمی دارد که اینجا به 
خالقت انگار نزدیک تری... اصاً طوری می شــود ماجرا که دوســت داری هی 

زیرلبی بگویی: خوش به حال فرشته ها که برای خودشان بال دارند.
سرگرم گفت وگو درباب دستکش و ماسک و قرنطینه و آزادی موقتی هستیم 

که نوبت می رسد به فرید.
دســت از شخم زدن طبیعت سحرانگیز »سرکت« و عطسه و کرونا و قهقهه 

بازدیدکننده ها  می کشم و سراپا شور و عاطفه می شوم.
یک تکه از فکر و نگاهم پیش ورزشکارمان است که دارد می دود سمت سرپایینی 
تا به چترش مثل بادبادک ها باد برساند که اوج بردارد. به او که بندهای متصل 
را تاب می دهد و روی کوله اش جاگیر می شــود به قصد آسمان نوردی... و تکه 
دیگر پیش پروردگاری که می بینم و دستم می آید فرید و اکیپشان چقدر زلال 

دلبسته اش هستند و خودشان را عاشقانه سپرده اند به آغوش ایمنش. 
فرید پرواز می کنــد، آفرینش با ذوق و هوار فیلم می گیرد و من دانش آموزی 

می شوم که حس می کند مزه رهایی و فهم پخش شده زیر زبانش.
توضیح نوشت: گنجشک در قصه های هزارویک شب نماد ترس است.

آزمون در گفت و گو با قدس:

از لیگ روسیه خواهم رفت
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روزمره  نگاری

 اعتراض کاربران فضای مجازی  اعتراض کاربران فضای مجازی 
به تصویب اعتبارنامه نماینده گچساران در مجلسبه تصویب اعتبارنامه نماینده گچساران در مجلس

گردنه  تاجگردون!گردنه  تاجگردون!
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سینا حسینی: پرونده استخدام مارک ویلموتس و حواشی 
آن نه تنها تمامی ندارد بلکه هر روز حاشیه ای جدید درباره 
این ماجرا در رســانه های خبری منتشــر می شود. هرچند 
میثاقی و تاج هر یک به نوعی خود را فاتح مناظره تلویزیونی 
دوشنبه شــب می دانند، اما بخش عمده ای از اهالی فوتبال 
معتقدند ســؤال و جواب هــای طرح شــده در این برنامه 
تلویزیونی رضایتبخــش نبود. مهدی تــاج در این برنامه 
تلویزیونی مدعی شــد که برخلاف اعلام رسانه ها مبنی بر 
اینکه یک مرکز تجاری فرهنگی در خارج از کشــور مارک 
ویلموتس را معرفی کرده است این گزینه از سوی فدراسیون 
تعیین شــده بود و پس از اعلام نظر کمیته فنی و توسعه 

فدراسیون فوتبال اقدام به مذکره با این گزینه کرده است!

کدام کمیته فنی؟#
در حالی که اظهارات محمود یاوری، همشهری مهدی تاج و 
عضو پیشین کمیته فنی این مسئله را با قاطعیت رد می کند 
و مدعی است هیچ نظری از کمیته فنی در این ارتباط اخذ 
نشد بلکه مسئولان فدراسیون فوتبال راساً اقدام به انتخاب 
مارک ویلموتس گرفتند. اظهارات محمود یاوری این حقیقت 
را برملا کرد که مهدی تاج آنچه واقعیت داشته را بیان نکرده 
و اگر مجری برنامه تســلط کافی بر این اتفاقات را داشــت 

بلافاصله اعضای کمیته فنی را روی خط برنامه می آورد.
مهدی تاج فیلمی را همراه خود به تلویزیون آورد تا ثابت کند 

ویلموتس موافقان زیادی داشت.

سودی که فدراسیون نشین ها بردند#
اقبالی، چراغ پور و برخی کارشناســان دیگر مدعی شدند 
که صاحبنظران و مدرســان بین المللی از ورود ویلموتس 
شــادمان شدند و این اتفاق را یک حرکت رو به جلو تلقی 
کردند اما اقبالی در واکنش به این اســتناد مهدی تاج به 
اظهارات وی در بدو ورود ســرمربی بلژیکی گفت: کمیته 
فنی در کار نبوده اســت. وزیر ورزش پیشــتر ریاســت 
شــرکتی را برعهده داشت که این شــرکت، مربیانی را به 
او پیشنهاد کردند. وزیر هم این پیشنهادها را به فدراسیون 
فوتبال داد و ویلموتس انتخاب شد. وزارت در این انتخاب 
دخالت مســتقیمی داشــته، اما منکر نقش خود شــده 
است. پیشکســوت فوتبال ایران درباره اینکه ممکن است 

فدراســیون در پرونده ویلموتس به پرداخت پنج میلیون 
یورو به ویلموتس محکوم شــود، بیان کــرد: یک قرارداد 
کاملًا ترکمنچایی بود که دلالانی در این میان سود بردند 
و کسانی در فدراسیون هستند که از آن بی نصیب نماندند. 
این مسئله باید بالاتر از وزارتخانه حل و خط بطلانی روی 
آن کشیده شود. مردم چه گناهی کرده اند که ثروت آن ها 
به خاطر جهالت دوستانی که در فدراسیون نشسته اند، از 

دست برود؟ این دوستان باید محاکمه شوند.

دلال ها نقش اول را دارند#
در همین رابطه افرادی نظیر رسول کربکندی نیز واکنش هایی 
به اظهارات مهدی تاج داشتند و مدعی شدند نه تنها دفاع 
وی از انتخاب ویلموتس منطقی بود بلکه اتفاقات هفته های 
اخیر نشان می دهد هر روز باید منتظر یک افتضاح جدید در 
پرونده ویلموتس باشیم. کربکندی در ادامه گفت: متأسفانه 
در تمامی ارکان ورزش ما، دلال ها تعیین کننده هســتند و 
وقتی اقدام به آوردن مربی یا بازیکن خارجی می کنند، از این 

موضوع سود می برند. پس از جدایی کی روش انتظار ما این 
بود که در عقد قرارداد با سرمربی جدید، خیلی چیزها در نظر 
گرفته شود تا فدراسیون حکم یک شاگرد را برای سرمربی 
تیم ملی نداشته باشد، ولی متأسفانه هر روز بوی گندی از 

مفاد قرارداد فدراسیون با ویلموتس بلند می شود.

شاهنامه  پر رنج#
همایون شاهرخی سرپرست سابق تیم ملی و مربی سال های 
دور فوتبال ایران نیــز دراین باره اظهارات قابل تأملی دارد، 
وی درباره قرارداد فدراســیون فوتبال با مارک ویلموتس و 
اینکه مربی بلژیکی پیشین تیم ملی تاکنون دو میلیون یورو 
از فدراســیون پول دریافت کرده است گفت: چقدر کم پول 
گرفته است! اگر بخواهیم در مورد اشتباهات حرف بزنیم باید 
شاهنامه بنویسیم و متأسفانه ورزش ایران به خصوص فوتبال 

وضعیتی افسارگسیخته دارد. 
ســرمربی پیشــین تیم ملی در ادامه با کنایه مستقیم به 
مســئولان ورزش و فوتبــال ایران می گوید: متأســفانه در 

ورزش به خصوص فوتبال، حقه بازی و دلالی بیداد می کند. 
تا وقتی که متخلفان یا آن هایی که مرتکب اشتباه می شوند، 

بازخواست نشوند، همین آش است و همین کاسه.

انتشار کپی قرارداد#
اما این پایان واکنش ها نبود، بیژن ذوالفقارنسب مربی پیشین 
تیم ملی فوتبــال ایران هم از ضرورت ورود دســتگاه های 
نظارتی و قضایی به این پرونده ســخن گفت و در این باره 
توضیح داد: به راحتی می توان متوجه شد که ویلموتس دارای 
مشاوران حقوقی قوی است که می توانند از ضعف های قرارداد 
به نفع خود استفاده کنند. در قرارداد همه چیز بر وفق مراد 
بوده و در این مدت نیز واکنش های حقوقی ضعیفی از سوی 
فدراسیون دیده شده است. قرارداد ویلموتس و همکارانش 
به هیچ وجه شفاف نیست. همین الان هم باید شفاف سازی 
شــود و حتی کپی قرارداد می  تواند منتشر شود تا این همه 
صحبت و حواشی برطرف شود، چون این فضا اصلاً از لحاظ 

بین المللی جالب نیست.

کارشناسان به ادعای تاج واکنش نشان دادند

سود قرارداد ویلموتس برای دلال ها و اهالی فدراسیون

پاسخ مثبت ستاره سابق بارسا به آ اس رم
ورزش:  از ماه ها پیش مشخص بود که چلسی قصد ارائه پیشنهاد تمدید به پدرو رودریگز 
را ندارد و خود این بازیکن نیز تمایلی برای ماندن نشــان نداده اســت. پدرو چندی پیش در 
مصاحبه با ایندیپندنت تأیید کرده بود که در پایان فصل از چلسی جدا خواهد شد و شاید در 
انتقالات زمستانی به بارسا برگردد ولی پیشنهادی از باشگاه کاتالان برای او نرسید. وب سایت 
ایل رومانیســتا نزدیک به باشــگاه رم ادعا کرد که پدرو پاسخ مثبت خود را به سران باشگاه 
جالوروسی داده و فصل بعد او را با پیراهن رم خواهیم دید. او پس از گفت و گو با پائولو فونسه 

کا سرمربی پرتغالی رم متقاعد شده تا ادامه دوران فوتبالش را در پایتخت ایتالیا دنبال کند. 

توصیه به محمد صلاح؛ از مسی تقلید کن!
ورزش: سرمربی سابق تیم ملی مصر می گوید: به محمد صلاح توصیه ای کرده که سبب 
شده او به یکی از بهترین بازیکنان دنیا تبدیل شود؛ تقلید دقیق از لیونل مسی! باب بردلی، 
سرمربی سابق مصر می گوید: به محمد صلاح، ستاره مصری لیورپول توصیه ای کرده که 
معتقد است سبب پیشرفت خارق العاده او و تبدیل شدنش به یکی از بهترین بازیکنان 
دنیا شده. اما توصیه او چه بوده؟ تقلید دقیق از لیونل مسی و تلاش برای شبیه شدن به 
او. سرمربی سابق تیم ملی مصر در ادامه گفت:» من آن روزها سعی کردم پست صلاح را 

عوض کنم و از او به عنوان مهاجم استفاده کنم چون او سرعت خوبی داشت«.

لواندوفسکی: این بهترین فصل من نیست!
ورزش: رابرت لواندوفسکی در هفته های اخیر نمایش فوق العاده ای داشته و با زدن 
43 گل بهترین آمار دوران ورزشــی اش را در این فصل به ثبت رسانده است. این 
ســتاره گلزن در مورد زندگی خانوادگی اش و البته برگزاری رقابت های بوندس لیگا 
بدون حضور تماشاگران صحبت کرده است. رابرت لواندوفسکی در مورد درخشش 
فصل جاری گفت: من به زودی 32 ســاله خواهم شد، اما امیدوارم که این رقم در 
سبک من نشان داده نشود. معتقدم هنوز هم به بهترین فرم ممکن نرسیده ایم و این 

بهترین فصل من نیست. من همیشه می توانم بهتر هم بشوم«.

اسکولز: پارک جی سونگ کابوس من بود!
ورزش: پارک جی ســونگ دوران فوق العاده ای را زیر نظر سرالکس فرگوســن در 
اولدترافورد سپری کرد و زیر نظر او موفق به فتح 13 جام در ترکیب یونایتد شد. پل 
اسکولز در جریان گفت و گو با وس براون گفت: »یادم هست که سعی می کردی من 
را یارگیری کنی، اما تو تنها بازیکنی نبودی که چنین قصدی داشت. یادت هست 
بدترین نفر چه کسی بود؟ پارک جی سونگ. او مثل کابوس بود و باورنکردنی بود. آیا 
به یاد داری چگونه مقابل آندره پیرلو بازی کرد؟ انگار سبک بازی پارک جی سونگ 

غیرواقعی بود و او تمام روز با انرژی و نظم و انضباط کار می کرد«.

ورزش: پس از رفتن یحیی گل محمدی از شهرخودرو 
این باشــگاه مجتبی سرآسیایی را به عنوان سرمربی 
خود منصوب کرد اما نام سرآسیایی به دلیل نداشتن 
مدرک A مربیگری به عنوان دســتیار ثبت شــده و 
نام اســتفانو کوزین ایتالیایی به عنوان سرمربی قید 
شــده اســت. با این حال، این مربی ایتالیایی پس از 
تعطیــلات لیگ ایران به دلیل ویروس کرونا هنوز به 

ایران برنگشته است. 
مربی ایتالیایی  شــهرخودرو درباره ادامه پیدا کردن 
لیگ نوزدهم گفت: من کارمند باشــگاه شهرخودرو 
هستم و هر تصمیمی که باشگاه بگیرد به آن پایبندم. 
من نمی دانم شرایط در ایران دقیقاً به چه شکل است 
اما اگر مســئولان تصمیم گرفته اند که بازی ها ادامه 
پیدا کند، ما هم تابع این تصمیم هســتیم و من هم 

وظیفه ام را انجام می دهم.

او دربــاره اینکه رســانه ها اعلام کردنــد او به دلیل 
افزایش شــیوع ویروس کرونا از بازگشــت به ایران 
می ترســد تصریح کــرد: این به هیچ وجه درســت 
نیســت. من منتظر بلیت بازگشت به ایران هستم تا 
کارم را دوبــاره آغاز کنم. شــرایط ایران در خصوص 
ویروس کرونا بدتر از ایتالیا نیست. من منتظر باشگاه 
هســتم تا برای من بلیت تهیه کند زیرا این وظیفه 
شهرخودرو است که این کار را انجام دهد. البته این 
کار تاکنون مشــکل بوده زیــرا فرودگاه ها در ایتالیا 
بســته بود و الآن دو روز اســت که پروازها باز شده 
است. من متوجه شده ام که چند بازیکن شاغل اروپا 
به ایران برگشــته اند و من هم منتظر بلیت باشــگاه 

هستم تا به مشهد برگردم.

سهمیه آسیا#
کوزیــن در خصــوص اینکه تیمش شــانس دوباره 
گرفتــن ســهمیه آســیایی را دارد عنــوان کرد: ما 
می توانیــم دوباره به این مهم دســت پیدا کنیم. ما 
بازیکنان و باشــگاه خیلی خوبی داریم و با رده دوم 
تنهــا دو امتیاز فاصله داریم که این نشــان می دهد 
شــانس زیادی برای حضور در لیگ قهرمانان آسیای 

فصل بعد داریم.

اعتماد به حمیداوی#
ایــن مربی ایتالیایی در خصوص مســائل مالی اش با 
باشــگاه شــهرخودرو گفت: مالک تیم یعنی فرهاد 
حمیداوی تاکنون هــر کاری را که گفته انجام داده 
اســت و من به حرف های او ایمان دارم. این طبیعی 
است که تاکنون تمام آن پولی را که باید می گرفته ام، 

نگرفتم زیرا شرایط مالی هیچ باشگاهی در دنیا خوب 
نیســت اما امیدوارم باشگاه به زودی این مشکل من 
را حل کند و بخشــی دیگر از قــرارداد من را برایم 

واریز کند.

قهرمانی پرسپولیس#
وی دربــاره رقبای تیمش در راه قهرمانی و کســب 
سهمیه آسیا گفت: پرســپولیس بهترین تیم کنونی 
ایران اســت و بیشترین شانس را برای قهرمانی دارد 

زیرا از بازیکنان باکیفیتی بهره می برد. 
تراکتور تنها تیمی اســت کــه می تواند رقیب جدی 
برای پرسپولیس در راه قهرمانی باشد اما آن ها فقط 
بازیکنان باکیفیت دارند و فوتبال تیمی را نمی توانند 
به خوبــی ارائه دهنــد. همچنین تغییــر مربی در 
اســتقلال سبب شده این تیم کمی دچار تحول شود 

و از رقابت بر سر قهرمانی جا بماند.

بهترین دروازه بان لیگ برتر#
کوزین در پاســخ به این ســؤال که بــه نظر او چه 
کســی بهتریــن بازیکن لیــگ ایران اســت اظهار 
کرد: در ایــران بازیکنان بســیار خوبــی داریم که 
حتــی تعــدادی از آن هــا می تواننــد در اروپا بازی 
کننــد اما به نظر مــن بهترین بازیکــن فعلی لیگ 
 ایــران، مهــدی ترابی در تیم پرســپولیس اســت. 
او بازیکن خوبی اســت وظرفیــت بازی در لیگ های 

اروپایی را دارد.
 البته ســه یا چهار بازیکن ما هــم جزو 11 بازیکن 
برتر لیگ هستند. ما بهترین دروازه بان ایران را داریم 
و من خوشــحالم که او را تمریــن می دهم. رحمتی 
عــلاوه بر اینکه نبوغ زیادی در پنالتی گرفتن و ثبت 
رکوردهــای تاریخی در لیگ ایــران دارد، کاپیتان و 
رهبر خوبی برای تیم اســت و بــه خوبی با بازیکنان 
 صحبــت می کنــد و باعــث می شــود تمرکــز تیم 

بالا رود.

در ایران می مانم#
او در پایان گفت: من خوشــحالم کــه در ایران کار 

می کنم. 
لیگ ایــران ظرفیت زیادی برای پیشــرفت دارد اما 
همین الآن هم یکی از بهترین های قاره آسیاســت. 
برخلاف بســیاری از کشــورهای دیگر، در ایران ۸۰ 
درصد تیم ها در ســطح هــم هســتند و می توانند 
بــا یکدیگر رقابــت کنند. ایــن ویژگــی این لیگ 
 اســت و دوســت دارم مدت های زیــادی در ایران 

کار کنم.

سایت »olympicchannel«: احسان حدادی نایب 
قهرمــان پرتاب دیســک المپیک لندن پــس از اینکه 
به ویروس کرونا مبتلا شــد نزدیک به 6هفته نتوانست 
تمرین خاصی انجام دهد، اما با گذشــت زمان و پس از 
شکســت این ویروس منحوس اکنون در حال پیگیری 

تمرینات خود است.
وی گفت: من تمرینات خوبی را پشت سر گذاشته بودم، 
امــا این بیماری تمام برنامه های مــا را از بین برد و این 
برای من خیلی ســخت بود، اما با این وجود یاد گرفتم 
که همیشــه اشخاص نباید در پی دستیابی به موفقیت 
باشند؛ مهم ترین موضوع این است که یک انسان همیشه 

خوب باشد.

صبح کرونا#
دارنده 6 مدال طلای قهرمانی آسیا که هفته ها تمرینات 
پرُفشار و فشرده ای را در جزیره کیش پشت سر گذاشته 
بود، انگیزه مضاعفی برای درخشش در بازی های المپیک 
2۰2۰ توکیو داشــت، اما وقتــی او در اواخر ماه مارس 
تلاش کرد تا از بســتر بیماری خارج شود، متوجه شد 
که موضوع خاصی در میان نیست. حدادی در مورد این 
مســئله این طور توضیح داد: این بیماری ابتدا از والدین 
من شروع شد، آن ها در حدود 2۰ مارس احساس خوبی 
نداشتند، ما فکر کردیم که آنفلوانزای طبیعی است و به 
همیــن جهت من از آن ها مراقبت کــردم و برای آن ها 
ســوپ، آب پرتقال درست کردم و ســعی کردم بتوانم 
با اســتفاده از این موضوع سلامتی را به آن ها برگردانم. 
پــس از دو روز از این اتفاق، یک روز صبح، دیگر توانایی 
بلندشدن از رختخواب را نداشتم، به نحوی که تمام بدنم 
درد می کرد و همچنین شروع به لرزیدن کردم. هر چند 
که فکر کردم ابتدا یک مسئله جزئی است و طی دو روز 
دیگر می توانم تمرینات را از ســر بگیرم، اما متأسفانه با 
گذشــت زمان، بدتر و بدتر شــدم تا اینکه در روز سوم، 

احساس خیلی بدی به من دست داد.

واقعیت خنده دار بود!#
دارنده مــدال برنز قهرمانی جهــان صحبت های خود 
را این طور ادامه داد: همین اتفاق ســبب شد مسئولان 
فدراســیون دوومیدانی ایران با من تماس بگیرند و من 
برای آن ها توضیح دادم احساس خوبی ندارم. آن ها تیمی 
را از بخش ستاد مقابله با کرونا به خانه ما فرستادند که 
پس از آزمایش های پزشــکی مشخص شد من و پدرم 
مبتلا به کرونا شده ایم. من نمی توانستم این اتفاق را باور 
کنم چرا که واقعاً خنده دار بود. من یک شــب را به یاد 
می آوردم که نتوانستم نفس بکشم و با تعجب از خودم 

پرسیدم، آیا این آخرین روز زندگی من است؟

ثروت سلامتی#
نایب قهرمان پرتاب دیسک المپیک لندن گفت: هضم 
این موضوع برای من خیلی ســخت بــود، اما به خودم 
گفتم، این یک ویروس کوچک نیست، اما هر طور است 
من باید این بیماری را شکست دهم. شما ممکن است 
ثروتمند و دارای ماشــین خوب و املاک زیاد باشید، اما 
هنگامی که سالم نیستید، هیچ چیزی ندارید. من تاکنون 
هفت عمل جراحی روی دســت، زانو، پشت، شانه و ... 
داشته ام و هر چقدر که آن ها سخت بوده اند، خوشبختانه 

بهبود یافته ام.

مانند اسب سفیدی هستم#
حــدادی در ادامه صحبت هایش اظهــار کرد: من حالا 
پس از شکســت کرونا در حال تمرین کردن هستم. بر 
این باورم که من به مانند اســب سفیدی هستم چون 
اســب ها همیشــه مصدومیت هایی دارند، اما در نهایت 
آماده بازگشت به میادین می شوند. وی گفت: در المپیک 
2۰۰۸ به دلیل مصدومیت به نتیجه خوبی نرسیدم، اما 
آن را خیلی زود به فراموشــی ســپردم. پس از آن روی 
تمریناتم تمرکز کردم و نتیجه این شــد که در المپیک 
لندن به مدال نقره رسیدم. پس از پایان المپیک 2۰12 
من همیشــه دچار مصدومیت بودم و نتیجه ای که در 
رقابت هــای قهرمانی 2۰1۹ جهان کســب کردم، برای 
من خوب نبود. احساســم بر این است که حضور در سه 
المپیک و تنها یک مدال خیلی خوب نیست. با وجودی 
که هنوز مدال آور نقره المپیک هستم، اما قهرمان المپیک 
نیستم. من همیشه در حال فکر کردن به پنجمین پرتاب 
خودم در 2۰12 لندن که توسط داوران خطا اعلام شد 
هستم. همیشــه این احساس به من دست می دهد اگر 
این پرتابم درست بود، اکنون به جای مدال نقره، دارای 

طلای المپیک بودم.

حضور در المپیک پاریس؟ #
عضو تیم ملی دوومیدانی دربــاره اینکه آیا در المپیک 
پاریس هم حضور خواهد داشت یا خیر گفت: چرا که نه؟ 
خوشبختانه من هنوز در شرایط خوبی قرار دارم. امیدوارم 
و آرزو می کنم که مدال طلا را در توکیو بدســت آورم و 

سپس می توانم بگویم من دو مدال المپیک دارم.
در ادامــه این گزارش به مــک ویلکینز که دارای دو 
مدال در مســابقات المپیک است اشاره شده که در 
تمرینات خیلی خوب از لحــاظ تکنیکی به حدادی 
کمک کرده که بتواند اعتماد به نفس خود را بدست 
آورد. برای من رقابت مانند یک جنگ است، اما مک 
به من یاد داد که در هنگام رقابت باید با ورزشکارانم 

در ارتباط باشم.

کمک مربی ایتالیایی سرآسیایی :
»شهرخودرو« می تواند دوباره به لیگ قهرمانان برود

از خودم پرسیدم، آیا این آخرین روز زندگی من است؟

حدادی: هنوز قهرمان المپیک نیستم

ورزش: هافبک تیم فوتبال پرســپولیس معتقد اســت: هنوز قهرمانی این تیم 
قطعی نشده و نباید اختلاف 1۰ امتیازی با رقبا آن ها را گول بزند. مهدی ترابی 
در گفت وگو با اپلیکیشن رسمی باشگاه پرسپولیس درباره آخرین وضعیت تیم 
خــودش، مصدومیت محمد انصاری و چهارمین قهرمانی متوالی سرخپوشــان 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:

از وضعیت خودت و پرسپولیس پس از آغاز دوباره تمرینات صحبت س
کن.

خدا را شکر که هم خودم و هم پرسپولیس در شرایط خوبی به سر می بریم. در 
مدتــی که تمرینات تعطیل بود به صورت انفرادی تمرین می کردیم و تمرینات 
گروهی نداشتیم. با این همه رفته رفته وضعیت تیم خیلی بهتر می شود و روند 

خوبی را تا شروع مسابقات طی خواهیم کرد. 

پرسپولیس 10 امتیاز از سایر تیم های مدعی قهرمانی بیشتر دارد اما س
شاید همین موضوع کار تیم را در ادامه مسابقات سخت کند. 

1۰۰ درصد همین طور است که می گویید. ۹ بازی تا پایان بازی ها داریم و اصلًا 
نمی توانیم خودمان را گول بزنیم. هر وقت که با بچه های تیم صحبت می کنیم 
می گوییم که نباید مغرور شــد و هیچ چیزی هنوز تمام نشده است. در ۹ بازی 

باقی مانده امکان رخ دادن هر اتفاقی وجود دارد.

حتماً می دانی که چهارمین قهرمانی متوالی پرسپولیس اتفاقی است س
که در تاریخ فوتبال ایران رخ نداده اســت. چقدر به این تاریخ سازی 

امیدواری؟
واقعیت این اســت که خود ما هم خیلی دوســت داریم ایــن اتفاق رخ بدهد. 
امیدوارم با همت بچه ها و حمایت هواداران بتوانیم به این اتفاق مهم دست پیدا 

کنیم. تا جایی که من می دانم فقط پرســپولیس و سپاهان سه قهرمانی متوالی 
دارند و امیدوارم امسال ما در این باره رکوردی دست نیافتنی بدست بیاوریم.

مصدومیت محمــد انصاری کام همه پرسپولیســی ها را تلخ کرد. س
می دانیم که رابطه خیلی نزدیکی با محمد داری.

واقعاً همین طور اســت. محمد یکی از بازیکنان کلیدی پرســپولیس است که 
واقعاً در این سال ها با همه سختی ها زحمات زیادی کشیده است. او از بازیکنان 
کارآمد پرســپولیس است اما متأسفانه به دلیل مصدومیت او را از دست دادیم. 
من برای محمد آرزوی سلامتی می کنم و امیدوارم هر چه سریع تر بتواند دوباره 

برای پرسپولیس به زمین برود. 

در نخستین بازی پس از وقفه طولانی لیگ باید با پیکان بازی کنید س
که این تیم هم وضعیت خوبی در جدول ندارد.

دقیقاً همین طور اســت. ما ۹ بازی داریــم که به اعتقاد من هر بازی برای ما ۹ 
فینال مهم خواهد بود. این بازی قطعاً سرنوشت ســاز خواهد بود، اما حتماً برای 

برد به زمین خواهیم رفت تا یک گام دیگر به قهرمانی نزدیک شویم.

و این را هم باید در نظر گرفت که هواداران پرشور پرسپولیس فعلًا س
در ورزشگاه حاضر نخواهند بود تا حمایت فوق العاده ای از شما داشته 

باشند.
متأسفانه همین طور است. ما واقعاً دلتنگ هواداران هستیم، اما به هرحال بحث 
ســلامتی مردم بسیار مهم اســت. امیدوارم هر چه زودتر بر این ویروس غلبه 
شود تا دوباره شاهد حضور هواداران در ورزشگاه باشیم. باید امتیازات بازی های 
آینده را جمع کنیم تا با کســب قهرمانی بتوانیم هدیــه کوچکی به هواداران 

عزیزمان بدهیم.

انتقال هیجان انگیز در راه است

»کاوانی« جای »موراتا« در اتلتیکو
امین غلام نژاد: نشــریه توتواسپورت مدعی 
شــد اینتر در حال مذاکره با اتلتیکو مادرید 
در مورد انتقال احتمالی آلوارو موراتا، مهاجم 
اسپانیایی پیشــین یوونتوس است. ادینسون 
با  کاوانی ســتاره اروگوئه  ای پاری سن ژرمن 
پایان یافتن قرارداد فعلی اش در فرانســه به 
دنبال انتقال به اتلتیکو مادرید اســت و این 
بدان معناســت که موراتا احتمالاً در تابستان 

امسال می تواند از اتلتیکومادرید جدا شود.
موراتا که این فصل در 33 بازی برای تیمش 
17 گل به ثمر رســانده، پیش از این نیز در 
یوونتوس و چلســی زیر نظــر آنتونیو کونته 
بازی کرده بود و حــالا می تواند یک بار دیگر 

شاگرد این سرمربی در اینتر شود. 
البته موراتــا در حال حاضر به صورت قرضی 
از چلســی در اتلتیکومادرید بــازی می کند، 
اما به نظر می رســد باشــگاه اســپانیایی به 
زودی قرارداد این بازیکــن را قطعی خواهد 
 کرد و در ادامه امــکان فروش موراتا به اینتر 

وجود دارد.

خط قرمز روی کاوانی#
اینتر در تدارک برای ســپری کردن روزهای 

بدون لائوتارو مارتینز است. بارسلونا به شدت 
به دنبال مهاجم 22 ســاله و آرژانتینی اینتر 
اســت و در صــورت رخ دادن ایــن انتقال، 
باشــگاه ایتالیایی در فصل تابستان به دنبال 
یک گزینه جانشین برای لائوتارو خواهد بود. 
شــانس خرید بازیکنانی چون کاوانی و تیمو 
ورنر به حداقل رسیده و به همین دلیل حالا 
موراتا مورد توجه اینتــر و کونته قرار گرفته 

است.
ماروتا، مدیر اجرایی باشگاه اینتر در مصاحبه 
با نشریه »گازتا دلو اســپورت« ایتالیا گفت: 
کاوانــی فرصت خوبــی در نقــل و انتقالات 
اســت. این مهاجــم اروگوئه ای مشــتریان 
زیادی دارد. اما ما در این شــرایط نمی توانیم 
 او را جــذب کنیــم و او از برنامه هــای اینتر 

خارج است.
پیش از این برخی از رسانه ها خبر داده بودند 
که کاوانی پیشــنهاد اینتــر را برای رفتن به 
اتلتیکو رد کرده اســت. قرارداد بهترین گلزن 
تاریخ باشگاه فرانســوی تابستان پیش رو به 

پایان می رسد.
پاری سن ژرمن پس از خرید دائمی ایکاردی 
از اینتر با مبلغ 5۰ میلیون یورو قصدی برای 

تمدید قــرارداد کاوانی را ندارد و این بازیکن 
در تابســتان تیم جدیدی را انتخاب خواهد 

کرد.

تور اتلتیکو#
در اســپانیا معتقدنــد کاوانی بــا اتلتیکو به 
توافــق نهایی رســیده و بــرای تقویت خط 
 حملــه ایــن باشــگاه گزینــه شــماره یک 

محسوب می شود. 
خیــل مارین مدیــر اجرایی اتلتیکــو نیز در 
پاریــس بود و با ســران پــی اس جی وارد 
مذاکره شد اما پاســخ نهایی در مورد کاوانی 

یک نه قاطع بود. 
کاوانی با آمدن ایکاردی نیمکت نشــین شده 
و پایان فصل بازیکن آزاد خواهد بود؛ ولی پی 
اس جی هیچ مشکل مالی ندارد و برای سران 
باشگاه مهم نیست که او را رایگان و به عنوان 

بازیکن آزاد از دست بدهند. 
کاوانی 33 ساله که در سال 2۰13 از ناپولی 
به پاری سن ژرمن پیوســت، در فصل جاری 

جزو اولویت های توماس توخل نبود. 
دائمی شــدن قرارداد مائورو ایکاردی با پاری 
ســن ژرمن یعنی افزایش احتمال انتقال آزاد 

کاوانی به اتلتیکو مادریــد یا حداقل جدایی 
این بازیکن از پاریس. 

کاوانی در 7هفت سال حضور خود با پیراهن 
پاری سن ژرمن بیشــتر از 3۰۰ بازی انجام 
داده اســت و توانســته که 2۰۰ گل به ثمر 
رســاند. او در بین هواداران هم از محبوبیت 

بالایی برخوردار است.

هشدار آنلکا#
آنلکا مهاجم ســابق تیم ملی فوتبال فرانسه 
به تیم پاریســی توصیه کرد که اجازه جدایی 
را به کاوانی ندهد. او گفت: کاوانی از بهترین 
مهاجم نوک جهان اســت. او یک تمام کننده 
قهار است و هر فرصتی را به راحتی از دست 
نمی دهــد. به نظر باید پاری ســن ژرمن این 

بازیکن را حفظ کند.
آنلــکا ادامه داد: کاوانی مهاجمی نیســت که 
راهــی یک تیم ضعیف شــود. او مشــتریان 
بزرگی دارد و اگر با پیراهن تیم دیگری برابر 
پاری ســن ژرمن قرار گیــرد قطعاً گل خواهد 
زد و در آن هنگام اســت که مسئولان پاری 
سن ژرمن به خاطر از دست دادن او پشیمان 

می شوند.

اختلاف 10 امتیازی با رقبا نباید گولمان بزند

ترابی: 9 فینال در پیش داریم

ضد  حمله

وحید امیری: 
با زیارت حرم حضرت معصومه h احیا شدم

ورزش: ملی پوش لرستانی تیم پرســپولیس می گوید: پس از زیارت 
حضرت معصومه)س( اتفاقات خوبی در زندگی اش رخ داده است. وحید 
امیری در گفت وگو با ایســنا، در خصوص درخشش در لیگ برتر پس 
از بازگشــت از ترکیه اظهار کرد: یک دوست به من گفت که حتماً به 
زیارت حضرت معصومه)س( بروم که ایــن کار را انجام دادم و پس از 
آن اتفاقات خوبی از لحاظ زندگی شــخصی و فوتبالی برایم رخ داد و 

دوباره احیا شدم.
امیــری با بیان اینکه بی صبرانه منتظر آغاز لیگ برتر هســتیم افزود: 
از لحاظ آمادگی بدنی در شــرایط خوبــی قرار داریم و برای چهارمین 

قهرمانی لیگ برتر تلاش می کنیم.

دفاعیه سه بندی استقلال برای فرار بزرگ!
نامه 1.6 میلیون دلاری استراماچونی رسید

ورزش:باشگاه استقلال برای فرار از غرامت 1.6 میلیون دلاری دفاعیه 
خود را به فیفا ارسال کرده است. در جوابیه ای که استقلال برای فیفا 
ارسال کرده سه مورد وجود دارد؛ بند اول این است که اگر استراماچونی 
پولش را دیرتر از موعد مقرر گرفته است به این خاطر است که حسابی 
که او به باشگاه اعلام کرده مسدود بوده است و امکان واریز وجه به آن 

وجود نداشته است.
نکته دوم اینکه اســتراماچونی حق ترک ایران را با وجود قرارداد با این 

باشگاه نداشته و بابت ترک قراردادش تخلف آشکار انجام داده است.
آخرین بند دفاعیه هم این است که او بعد از دریافت کامل پولش تا نیم 
فصل قراردادش را به صورت یکطرفه فسخ کرده است، نه مجاز به این 
کار نبوده اســت و به خاطر ترک قراردادش باید به این باشگاه غرامت 

پرداخت کند. 

خبر بد برای مجیدی 
دیاباته چند بازی استقلال را از دست می دهد

ورزش: طبق برآورد کادر فنی تیم فوتبال استقلال، شیخ دیاباته مهاجم 
اهل مالی آبی پوشان، به دلیل عدم آمادگی، چند دیدار تیمش در لیگ 

برتر را از دست خواهد داد.
دیاباته به دلیل شــیوع ویروس کرونا مدت زیادی را در قرنطینه کشور 
فرانسه به سر برده و تمریناتی انجام نداده است. به همین دلیل، اعضای 
کادر فنی اســتقلال به این نتیجه رســیده اند که این بازیکن علاوه بر 
اضافه وزن، از لحاظ آمادگی جسمانی شرایط مطلوبی ندارد و چند دیدار 

آبی پوشان در لیگ را از دست خواهد داد. 

پرسپولیس به دنبال آقای گل لیگ
ورزش: تیم فوتبال پرسپولیس همچنان به دنبال جذب آقای گل فعلی 
لیگ برتر است. باشگاه پرسپولیس در نیم فصل نوزدهمین دوره لیگ 
برتر تلاش زیادی کرد تا شهریار مغانلو مهاجم 11 گله لیگ برتر را به 
خدمت بگیرد، اما باشگاه پیکان حاضر به صدور رضایت نامه برای او نشد. 
یحیی گل محمدی علاقه زیادی به مغانلو دارد و می خواهد این مهاجم 
جوان را در نقل وانتقالات تابستانی به تیمش بیاورد. البته مغانلو همچنان 
تحت قرارداد باشگاه پیکان است و سرخپوشان برای جذب وی باید به 

دنبال جلب رضایت پیکانی ها باشند.

هافبک عراقی خیال پرسپولیسی ها را راحت کرد
ورزش: بشار رسن که به دلیل نبودن پرواز از عراق بایستی مجوز ورود 
از مرزهای زمینی را از وزارت امور خارجه کشــورش دریافت می کرد 
فعلاً اقدام به این کار نکرده است. با این حال هافبک تیم ملی عراق در 
تماس با مسئولان باشگاه پرسپولیس به آن ها اطمینان داده است که تا 
پایان هفته منتظر بازشدن خطوط هوایی خواهد بود در غیر این صورت 
از طریــق مرز زمینی وارد ایران می شــود تا در تمرینات هفته آینده 

پرسپولیس شرکت کند.

آخرین تلاش های سعادتمند برای توافق با شفر
ورزش: شــفر پس از ترک ایران از استقلال شکایت کرد و توانست 
این باشگاه را به پرداخت 55۰ هزار دلار محکوم کند موضوعی که 
مــدت زیادی از زمان پرداخت آن نمانده اســت. با این حال احمد 
ســعادتمند در تلاش است جلسه حضوری با شــفر برگزار کند و 
بتوانــد از این مربی آلمانی تخفیف بگیرد. قرار بود ســعادتمند در 
بهمن ماه این جلســه را برگزار کند اما شیوع ویروس کرونا و بسته 
شــدن پروازها مانع از این اتفاق شد و حالا باید دید آیا این جلسه 

برگزار می شود یا نه.

احتمال بازگشت زودتر از موعد هافبک استقلال  
ورزش: فرشید اســماعیلی بازیکنی است که از روز اول در تمرین 
اســتقلال حضور داشــت اما یک مصدومیت جزئی سبب شد این 
بازیکــن چند روزی در تمرین آبی پوشــان شــرکت نکند. پس از 
معاینه پای فرشید اســماعیلی عنوان شد که این بازیکن دو هفته 
نمی تواند در تمرینات اســتقلال شرکت کند اما در این مدت روند 
درمانی او به خوبی پیش رفته اســت و احتمــال دارد این بازیکن 

زودتر از موعد به تمرین آبی پوشان اضافه شود. 

 رایزنی فدراسیون 
برای تغییر زمان دیدار ایران و هنگ کنگ 

ورزش: تیم ملی فوتبال ایران در مسابقات مقدماتی جام جهانی در 
تاریخ 17 مهر به مصاف هنگ کنگ خواهد رفت که این دیدار قرار 
است به میزبانی کشورمان برگزار شود. از سوی دیگر برگزاری این 
دیدار با اربعین حســینی همزمان شده و به همین دلیل مسئولان 
فدراســیون در تدارک تغییر زمان این مسابقه هستند. فدراسیون 
فوتبــال از حــالا رایزنی را بــرای تغییر یک روزه این مســابقه یا 
عوض کردن ســاعت ایــن بازی آغاز کرده  اســت. در صورتی که 
کنفدراســیون فوتبال آسیا و فیفا با تغییر زمان این دیدار موافقت 

کند احتمال تغییر زمان این دیدار وجود خواهد داشت.

نادری در تدارک سفر به بلژیک
ورزش: محمد نادری که از تیم فوتبال کوتریک بلژیک به صورت قرضی 
به پرسپولیس آمده است به زودی برای مذاکرات با مسئولان این باشگاه 
بلژیکی راهی این کشور خواهد شد. وی در حال فراهم کردن مقدمات 
برای سفر 4۸ ساعته به بلژیک است تا با مسئولان باشگاه کوتریک مذاکره 
کنــد. نادری به احتمال فراوان فصل آینده در لیگ بلژیک بازی خواهد 
کرد و البته در ۹ دیدار آینده پرسپولیس این تیم را همراهی خواهد کرد.

منهای فوتبال

ورزش در سیما

استارت دوومیدانی  در ایران از ۲6 تیرماه
ورزش: تقویم نهایی مسابقات دوومیدانی از طریق فدراسیون این رشته 

منتشر شد که بر اساس آن رقابت ورزشکاران از 26 تیر آغاز می شود.  
به این ترتیب بانوان 26 تیر در مســابقه جایزه بزرگ رقابت می کنند و 
پس از آن و در روز 27 تیر مســابقات در بخش مردان برگزار می شــود. 
براســاس این تقویم ورزشــکاران دوومیدانی در 2۹ مسابقه داخلی و 6 

رقابت برون مرزی حاضر می شوند.
رقابت های جایزه بزرگ تهران نخســتین مســابقه داخلی و مسابقات 
قهرمانی داخل سالن جهان اولین مسابقه برون مرزی در این تقویم است.

کادرفنی تیم ملی بسکتبال دست نخورد
ورزش: رامین طباطبایی، رئیس فدراســیون بسکتبال در خصوص 
برگزاری لیگ بســکتبال گفت: جلساتی با کارشناسان در این رابطه 
برگزار کــرده  و کنار آن هم کارگروه هایی تشــکیل داده ایم تا برای 
فصل جدید برنامه ریزی بهتری داشته باشیم. از تیر فراخوان خواهیم 
گذاشت برای باشــگاه ها تا از آن زمان تمرینات خود را شروع کنند 
تا در شــهریور بازی های لیگ را آغاز کنیــم. وی در رابطه با تغییر 
در کادرفنــی تیم ملی گفت: تیم ملی فعلًا تغییری نخواهد داشــت 
و منتظر زمان بندی شــروع مسابقات از ســوی فدراسیون جهانی و 

آسیا هستیم.

استقبال کم از انتخابات فدراسیون شطرنج
ورزش: نام نویســی از کاندیدای فدراسیون شطرنج در حالی این روزها 
پیگیری می شود که امروز طبق اعلام وزارت ورزش آخرین مهلت برای 
افرادی اســت که می خواهند نامزد ریاست این فدراسیون غیرالمپیکی، 
اما پرمشغله شوند. از روز 7 خردادماه با تصمیم وزارت ورزش ثبت نام از 
نامزدهای ریاست فدراسیون آغاز شد. در حالی که فردا مهلت نام نویسی 
برای نامزدهای ریاست این فدراسیون به پایان می رسد، تاکنون فقط دو 

نفر ثبت نام خود را تکمیل کردند.
شــادی پریدر، نایب رئیس بانوان فدراســیون که خودش استاد بزرگ 
شطرنج به شمار می رود، یکی از نامزدها بوده و نامزد دیگر احمد گواری، 

سرپرست فدراسیون ورزش های همگانی بوده است. 
در این میان ثبت نام نکردن مهرداد پهلوان زاده، رئیس پیشین فدراسیون 

جالب است که شنیده می شود قصد نام نویسی هم ندارد.

یادداشت

جواد رستم زاده
annotation@qudsonline.ir

لیگ برتر پرتغال
پورتیموننز - بنفیکا

 چهارشنبه ۲1 خرداد -  ۲۲:45 از شبکه ورزش

لیگ برتر پرتغال
پورتیو - ماریتیمو

 پنجشنبه ۲۲ خرداد -  01:00 از شبکه ورزش

حمیدرضاعرب: ســردار آزمون به احتمال بســیار زیاد از 
زنیــت جدا خواهد شــد و به تیم ناپولی خواهد پیوســت. 
گرچه تیم های انگلیســی هم خواســتار جذب این بازیکن 
هســتند اما تمایل آزمون به بازی در لیگ انگلیس نیست 
و او دوســت دارد بــازی در کالچو را تجربــه کند. مدیران 
باشگاه زنیت درماه های گذشته مذاکرات مفصلی با باشگاه 
ناپولی داشــته اند و ایتالیایی ها بر سر پرداخت حق انتقال 
مهاجم ایرانی زنیت نیز به توافق هایی دست یافته اند. زنیت 
ابتدا خواســتار دریافت 3۰ میلیون یورو از باشــگاه ناپولی 
شــده بود اما به نظر می رســد در نهایت دو طرف با مبلغ 
کمتری به توافق نهایی برســند و باشــگاه روســی قدری 
به باشــگاه ایتالیایی تخفیف دهد. شــاید اگر ســردار یک 
فصل و نیم دیگر با زنیت قرارداد نداشــت، دســتمزد قابل 
توجهی به مهاجم ایرانی باشــگاه زنیت می رســید و نیازی 
به معامله زنیت و ناپولی نبــود اما روس ها در عقد قرارداد 
با خارجی های خود ســفت و سخت عمل می کنند و حاضر 

نمی شوند به راحتی از حق انتقال های اینچنینی بگذرند. با 
توجه به اینکه ادامه حضور ســردار در لیگ روسیه احتمالاً 
منجر به چنین انتقال های ســود آوری نخواهد شد، باشگاه 

زنیت هم بی میل نیست که انتقال انجام شود. 

به دنبال فضای جدید#
آزمون در تازه ترین اظهارات خــود درباره جدایی از زنیت 
این صحبت ها را به زبان آورده اســت: »من هشــت سال 
تجربه بازی در لیگ روســیه را در کارنامه دارم و احساس 
می کنــم ادامه حضورم در لیگ روســیه دیگر برایم جذاب 
نیســت. دوســت دارم فضای جدیدی را تجربه کنم. البته 
پیشــرفتم را همواره مدیون روس ها هستم و احتمال اینکه 

دوباره به لیگ روسیه برگردم زیاد است اما بازی در ناپولی 
می توانــد فرصت های تازه ای را برای من ایجاد کند. خودم 
در صحبت هایی که با مسئولان باشگاه داشتم اعلام کردم 
که می خواهم بروم. البته در نهایت این مدیران دو باشــگاه 

هستند که درباره آینده من تصمیم می گیرند«. 
از سردار پرسیدیم که چه اندازه به این انتقال امیدوار است 
که این پاســخ را داد:» به احتمال خیلــی زیاد من از لیگ 
روســیه خواهم رفت واین انتقال انجام خواهد شد. تا دو ماه 
دیگر تکلیف من با باشــگاه ناپولی مشــخص می شود«. در 
عین حال باید به این نکته توجه داشــت که ممکن اســت 
درخواست دیگر باشگاه ها نیز مقصد آزمون را تغییر دهد اما 

سران باشگاه ناپولی نمی خواهند سردار را از دست بدهند.

آزمون در گفت و گو با قدس:
از لیگ روسیه خواهم رفت

جنگ نفت خوارها روی آنتن
دوشــنبه شب در شویی مضحک مجری جاه طلب و مدیر متهم، به سر و 
کله هم می زدند تا در افکار عمومی جایگاه مخدوش خود را صیقل دهند و 
من در تمام این مدت و در میان آن همه دروغ و اتهام که رد و بدل می شد 
به کشــتی های نفتکشی فکر می کردم که با خون دل ملوانان جان بر کف 
نفــت این مرز و بوم را برای تبدیل کردن به پول تا مرزهای ونزوئلا بردند. 
به روزها و شــب های پرتلاطم دریا و پرواز جنگنده های آمریکایی و مانور 
ناوهایشان برای تهدید سربازان ایرانی فکر می کردم که تحریم را روز به روز 
بر ما تنگ تر می کنند و ما برای سنت به سنت فروش نفت هایمان خودمان 

را به آب و آتش می زنیم.
آن وقــت در میان این همه مشــکلات اقتصادی اســتخوان خردکن و با 
شــروع موج دوم کرونا مجری و مدیری که اتفاقاً هر دو متهم به باد دادن 
سرمایه های ملی هستند چه راحت از 2/2 میلیون دلار و 2/۸ میلیون دلار 
حقوق و چند میلیارد تومان خسارتی حرف می زنند که سناتور مکار بلژیکی 
از پیکر رنجور این ملت نجیب کنده و به جیب زده است. آنچه که میثاقی 
و تاج بر ســرش چانه می زدند دقیقاً پول درمان و داروی مردمی است که 
گاهی به دلیل تحریم ها تا پای مرگ می روند. پول تحصیل دانش آموزانی 
اســت که به دلیل کرونا و نداشتن کمترین امکانات دیجیتالی در مناطق 
دور افتاده از آموزش های مجازی جا ماندند و یا اصلاً به دلیل محرومیت به 

اینترنت دسترسی نداشتند.
تاج می گوید - مفتخرانه هم می گوید- که قرارداد خوبی با ویلموتس بسته 
اســت. معنی قرارداد خوب را وســط این همه زخم عمیق اقتصادی واقعاً 
نمی فهمیم. قرارداد ترکمنچای و گلستان مقابل این قرارداد رو سفید است 
آنگاه مدیر مستعفی فدراسیون برای دفاع از پول های مفتی که به ویلموتس 
داده اند شال و کلاه کرده به رسانه ملی آمده، تأکید کرده کسی روی خط 
مزاحمش نشــود تا به مردم و نمایندگان مردم بابت توضیح خواستنشان 

بتازد.
در طرف مقابل هم میثاقی که با هزار لابی و هزار انتقاد به صندلی تکیه زده 
که برایش بزرگ است وقتی نمی تواند حق مطلب را ادا کند گرفتار جنگ 
دفاع از خود می شــود. میثاقی برای دفاع از بیت المال و حق مردم آن قدر 
کوچک اســت که تاج روی آنتن زنده او را به بی عقلی متهم می کند و در 
چشمانش نگاه می کند و می گوید سواد نداری و توصیه پذیرهستی. البته که 
در این اتفاق تاریخی مقصر اصلی مدیران صدا و سیما هستند که در میدان 
دادن به مجری جوانشــان راه را به خطا رفته اند. میثاقی گیج و سردرگم 
اســت. او را در موقعیتی قرار داده اند که نمی داند دقیقاً چه باید بکند. هر 
طرف که می رود آتش اســت. با این حال مدیران تلویزیون ســاعت های 
متمادی آنتنی را که هر دقیقه اش از پول این ملت هزینه می شــود را در 
اختیارش قرارداده اند تا مقابل مدیرانی که با بی کفایتی پول نفت مملکت 
را آن هم در بدترین تحریم ها به جیب خارجی ها می ریزند تحقیر شــود و 

نتواند حق مردم را بگیرد.
بازنده دوشنبه شب بدون شک مردم نجیب ایران بودند که هم وقتشان و 
هم پول نفتشان بر باد می رفت. ویلموتس پولش را تا ریال آخر می گیرد و 
باز ما خجالت زده کشــاورزان ، کارگران ، ملوانان و سربازانی می شویم که 
در تحریم های ظالمانه با دست خالی جان می کنند و فوتبال دسترنجشان 

را می بلعد.  
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ادب و هنرادب و هنر

خبر

به لعب زهره چنگی
اگر ســودای تماشای آسمان را در سر داشته باشید، می دانید که سیاره 
زهره، هر شــب درست پس از غروب آفتاب، پیش از طلوع دیگر کواکب 
و سیارات، به شکل ســتاره ای پرنور از افق سربرمی آرد. حتی در فضای 
دودزده و غبارگرفته شهر هم، هر شب می شود زهره را دید که در صحن 
آسمان می خرامد. این شب ها، زهره در حوالی صورت فلکی اسد است و 
با روشنی فراوانش )قدر منفی 4.8( از دیگر اجرام آسمانی متفاوت است. 
همین حضور پرجلوه موجب شــده تا در همه فرهنگ های کهن، زهره، 
نماد عشق و زیبایی و زنانگی باشد. در ایران کهن زهره، خنیاگر، بربط زن، 
چنگ نواز، رامشــگر و فتّانه دانسته شده و در فرهنگ رم و یونان باستان 
ونوس یا آفرودیت، نماد عشق و زیبایی است؛ و البته در مقابل سیاره مریخ 

یا بهرام یا مارس قرار دارد که نماد مردانگی و جنگاوری است.
حضرت حافظ دارد که:

بیاور می که نتوان شد ز مکر آسمان ایمن
به لعب زهره چنگی و بهرام سلحشورش

فتانگی زهره، سری هم در باورهای آیینی دارد. 
در ادیان ابراهیمی)که البته با روایت  قرآن مجید تفاوت دارد( هست که 
فرشتگان به حضرت حق درباره جایگاه انسان و مرتبه کمال او اعتراض 
می کنند. پروردگار به وجود قوای نفسانی در وجود انسان اشاره می کند که 
رسیدن به مراتب کمال را سخت می کند. این استدلال فرشتگان را قانع 
نمی کند. آن ها می خواهند تا این قوا را تجربه کنند. حضرت حق، دو تن 
از آن ها را در کالبد انسان به زمین می فرستد تا نفسانیت بشر را بیازمایند 
و به آن ها هشدار می دهد که مبادا اسم اعظم را به کسی از بنی آدم تعلیم 
بدهند. »هاروت« و »ماروت« به زمین می آیند و بســیار زودتر از آنچه 
می پندارند، در تجربه های زمینی، به عشق زهره، زنی ساززن و آوازخوان 
دچار می شوند. آن ها در راه رسیدن به او، می پذیرند که باده نوشی  کنند... 
هاروت و ماروت ســرانجام در عالم مستی، اسم اعظم خدا را برای زهره 
بازگو می کنند و او، با دانستن اسم اعظم که کلید صعود به آسمان است، 
به آسمان بالا می شود اما به امر الهی در آسمان نخستین، از بالارفتن باز 

می ماند و همان جا در بند می ماند.
هاروت و ماروت هم که حالا قدرت قوای نفســانی بشــر را آزموده اند، از 
کرده خود پشــیمان می شوند و توبه می کنند. حضرت حق، آن ها را در 
پذیرش عذاب در این دنیا، یا آن دنیا مخیر می کند؛ و آن ها عذاب زمینی 
را برمی گزینند که می دانند عذاب آن  جهانی، به مراتب ســخت تر است. 
هــاروت و ماروت می پذیرند که در عوض عذاب آخرت، تا روز قیامت در 
چاهی در بابلِ، آویزان بمانند؛ و در حالی که تشنه هستند، دهانشان به 

آب چاه نرسد...  . 
قصه زهره البته تمثیلی اســت در تشــریح باورهایی کــه درباره عنصر 
اساطیری »زن« شکل گرفته است؛ عنصری که در صبح ازل به اغوای او 
آدم، عشق، میوه ممنوعه را چشید و هبوط به زمین را تجربه کرد تا باز 

سرانجام به بهشت برین، برگردد. 
در عرفان اسلامی که آمیخته ای از آموزه های دینی و باورهای کهن است، 
زن، همچنان که عمدتاً فتّانه و اغواگر اســت، نیز می تواند نردبان تجربه 
عشــق، برای وصال به حقیقت حضرت حق باشد. این باور تا آنجا پیش 
رفته که برخی از عرفــا، زن را بهترین مظهر و مجلای ذات باری تعالی 

می دانند...1
در سپهر باورهای عرفانی، زمین جایگاه »امّهات سفلی« است و در مقابل 
آن، آســمان، جایگاه »آباء عِلوی«. جان بشر، آسمانی است و جسم او، 
زمینی)یادآور دوگانه زهره و بهرام، یا ونوس و مارس( از این منظر آدمی 
که چشم به آسمان دارد، گرفتار عشق های زمینی است؛ و البته همین 
عشــق های زمینی است که نردبانی می ســازد تا او را دوباره به آسمان 

برگرداند.
حضرت حافظ در بیتی به همین مضمون اشاره دارد:

جان عِلوی هوس چاه زنخدان تو داشت
دست در حلقه آن زلف خم اندر خم زد 

تمثیل زهره، افزون بر این، به گونه های مختلف در ادبیات عرفانی بازگو 
شــده است. چنان که در شــرح حالات شیخ روزبهان بقلی شیرازی، به 
نقل از ابن عربی آمده که: »صاحب فتوحات مکیه رضی الله تعالی عنه، 
می آورد که شیخ روزبهان در مکه مجاور بود و کان کثیر الزعقات فی حال 
وجده فی الله... ناگاه به محبت زنی مغنیه)اهل ســاز و آواز( مبتلا شد و 
هیچ کس نمی دانست؛ و آن وجد و صیحه هایی که در وجد فی الله می زد 
همچنان باقی بود؛ امــا اول از برای خدای تعالی بود و این زمان از برای 
مغنیه. دانســت که مردم را چنان اعتقاد خواهد شد که وجد و صیحات 
وی این زمان نیز از برای خدای تعالی است؛ به مجلس صوفیه حرم آمد 
و خرقه خود بیرون کرد و پیش ایشان انداخت و قصه خود با مردم بگفت 
و خدمت وی را لازم گرفت. حالِ عشق و محبت وی را با مغنیه گفتند و 
گفتند که وی از اکابر اولیاءالله است. مغنیه، توبه کرد و خدمت وی پیش 
گرفت. محبت آن مغنیه از دل وی زایل شــد؛ به مجلس صوفیه آمد و 

خرقه خود در پوشید...«2

1- عشق صوفیانه/ فصل محیی الدین بن العربی شیخ اکبر/ جلال ستاری/ 
صفحه 235

2- نفحــات الانس من حضرات القــدس/ نورالدین عبدالرحمن جامی/ 
صفحه 174

 ادب و هنر/ جواد شیخ الاسلامی  نام سعید 
تشــکری با مشــهد و امام رضا)ع(  گــره خورده 
اســت و همه آثار او به نوعی در اتمســفر و حال 
و هوای مشــهد رقم می خورند و همین موجب 
می شــود هر بار که خبر انتشار اثری جدید از او 
به گوشــمان می خورد به این فکر کنیم تشکری 
در اثر جدیدش چه قصه، داســتان و اتفاقی را رو 
کرده اســت؟ اما همین جا بگویم باید هر چه در 
ذهن داشتید را دور بریزید و بدانید که »آرتیست« 
جدیدترین رمان سعید تشکری، با آنچه مخاطبان 
او فکر می کردند و حدس می زدند، بسیار متفاوت 
است. »آرتیست« از همان طرح جلد مخاطب را 
شگفت زده می کند تا برسد به نخستین خط رمان 
که با زبان محاوره نوشته شده است و در آثار قبلی 
او نمونه ای ندارد. »آرتیست« راوی دو شخصیت 
اســت، یکی خود نویسنده که انگار همان سعید 
تشکری خودمان است و دیگری سالمندی به نام 
آقای کوشا که نویســنده قصد دارد زندگی او را 
تبدیل به رمان و داســتان کند. توجه به مسئله 
سالمندی و کودکان کار و همچنین حضور جاری 
و ملموس آقای نویســنده در این رمان، در کنار 
ویژگی های فنی اثر، آن را تبدیل به رمانی خاص 
در پرونده سعید تشکری کرده است. با تشکری 
درباره رمان »آرتیســت« که توسط نشر نیستان 
منتشر شده است و ویژگی های فنی و محتوایی 

رمان گفت وگو کرده ایم که می خوانید.

ابتدا دوست دارم بدانم آیا اتفاقی افتاده س
است که به تازگی رمان های بیشتری از شما 

منتشر می شود؟
من تلاش دارم با انتشار رمان های بیشتر، مخاطب 
با آثار ایرانی ارتباط برقرار کند و آثار ایرانی را بیشتر 
بخواند. از طرفی من نویسنده پاره وقت نیستم بلکه 
نویسنده تمام وقت هستم و کارم نوشتن، خواندن 
و آموزش داستان نویسی است. پس آن چیزی که 
نامش به اصطلاح شــما پرکاری است، به نظرم 

می رسد که یک رفتار حرفه ای است.

رمان »آرتیســت« یک رمان خاص در س
آثار شماست. البته روح کلی سبک نگارش 
شما در رمان در این اثر هم وجود دارد، اما 
استفاده از زبان محاوره و فرم رمان، جدید و 
تازه بود. سوژه این رمان با ویژگی های خاصی 
که دارد، چطور شکل گرفت؟ آیا متأثر از یک 

ماجرای واقعی یا نیمه واقعی بود؟
ما در داســتان و رمان دروغ نداریم. فرق قصه و 
داستان در این اســت که قصه دروغ بی تکنیک 
اســت و داســتان واقعیتی که همراه با  تکنیک 
است.  قصه گذر است و می گذرد و داستان یعنی 
یک فرم کــه در آن فرم، ما ادبیــات را از حالت 
سرگذشت، به یک بزنگاه تبدیل می کنیم. پس در 
جواب پرسشتان باید بگویم، بله کاملاً واقعی است.

در »آرتیســت« ما به آقای تشــکریِ س

نویســنده به طرز قابل محسوسی نزدیک 
می شــویم. جدا از این ها، این اثر انگار یک 
کلاس نویســندگی و حتــی آموزش هنر 
به این  رزمی نینجوتسو هم هست! چطور 
ایده رسیدید که خودتان به عنوان سعید 
تشکری در رمان حضور داشته باشید، چرا؟

حضور نویسنده در داستان به عنوان یک تکنیک 
پذیرفته شــده در ادبیات غرب همیشــه مطرح 
بوده است، اما در ادبیات خودمان این نوع حضور 
نویسنده را در داستان نداریم، چرا که ما در حوزه 
ادبیات، شجاعت کالبدشکافی واقعی را نداریم که 
نویســنده بگوید - من واقعی را ببین - و اتصال 
نویســنده به رمان به عنوان ســعید که در حال 
نوشتن رســاله ادبی و آموزش های دفاع شخصی 
اســت و یا خلق بزنگاهی که همه این ها گرد هم 
می آید تا عدم امنیت و ناامنی در جامعه را، حتی 

در تقابل با یک سالمند نشان دهد.  

فرمــی که انتخاب کــرده بودید، نحوه س
فصل بندی ها و استفاده از تعابیر و فنون هنر 
رمان  جذابیت  به  اگرچه  جوجیتسو  رزمی 
افزوده بود، اما در بعضی فصل ها به مخاطب 
احساس سرکاری بودن دست می داد، اگرچه 
نه خیلی قــوی و عمیق، اما غریبگی با این 
نوع از رمان وجود داشت. فکر می کنید این 
تصمیم و تکنیک درست بود و عدم ارتباط 
بعضی  فرازهای  بعضی  در  مخاطب  گرفتن 
فصول کتاب، احیاناً به دلیل نو بودن چنین 

کاری نبود؟
من رساله ادبیات داستانی و فنون رزمی نینجوتسو 

را در یــک جایی تبدیل به یک بزنگاه داســتانی 
کرده ام و در عین حال که داستان حلزونی را درس 
می دهــم، یک برش حلزونــی را هم به مخاطبی 
که اهل داستان نویســی است نشــان و توضیح 
می دهم، بنابراین به گواه نقدهایی که روی کتاب 
خورده اســت، سه اتفاق پیش روی خواننده است. 
نخست این رســاله داستان نویسی، برای کسانی 
که داستان نویسی را دوست دارند، به دقت نوشته 
شــده است. دوم، به دوستداران ورزش های رزمی، 
چگونگی استفاده کردن از این تکنیک ها را آموزش 
می دهد و ســوم، یک رمان پست مدرن پیش روی 
مخاطب است که سخت فهم و سخت خوان نیست.

تفاوت »آرتیســت« با دیگــر آثارتان س
چیســت.  این تمایز را در فرم و زبان اثر، 
دغدغه و موضوع و یا مسائل دیگر می دانید؟ 
این متفاوت به نظر دلیلش این است که از این 
موقعیت حافظه ای نداریم. من به عنوان سعید 
تشکری این پرسش را می پرسم که با کدام اثر 
سعید تشــکری متفاوت است؟ برای من آنچه 
اهمیت ویژه دارد، فرم روایت داســتان است و 
هر بار فرمی را  برای روایت داســتانم انتخاب 
کــرده ام که پیش از من در ادبیات داســتانی 
وجود نداشته باشــد. آن فرم چیست؟ ادبیات 
سینما که از تکنیک های سینما مثل کلوزآپ، 
مدیوم  شات و... بهره برداری می کند. اما دغدغه 
این اثر، نگاه کردن به جامعه و آدم ها از نزدیک 
اســت، نگاهی جدید به کوچــه و خانه، نه از 
دور و نه با دوربیــن بلکه از نزدیک و از درون 

قهرمان های داستان.

راستی، چنین تجربه ای واقعاً برای سعید س
تشــکری اتفاق نیفتاده است؟ اگر در عالم 
واقعیت به شــما چنین پیشنهادی شود، 

می پذیرید؟
من در یک دوره این اشتباه را کرده ام و پذیرفته ام، 
شما نمی توانید در فضای سوداگرایانه، اعتقادات 
قلبی خودتان را نســبت به حضرت رضا)ع( بیان 
کنید، نمی توانید از راه زمینی یک فضای آسمانی 
برای خودتان ایجاد کنید. رمان می خواهد بگوید 
تو برای رسیدن به این آرزوی بزرگ نیازمند این 
هستی که به آدم ها اعتماد نکنی، زیرا آدم ها آن 

نگاه تو را ندارند.

یک نقطه قوت مهم در این رمان توجه س
به واقعیات زندگی اســت، یعنی توجه به 
خانوادگی  پیوندهای  و  سالمندی  مسئله 
و همچنیــن کودکان بی سرپرســت که 
واقعاً جای تحســین دارد. چرا که امروزه 
که  مواجه هســتیم  رمان هایی  با  عموماً 
جامعه  اصلی  مسائل  با  ارتباطی  کمترین 
ندارنــد؟ به لحاظ موضوعــی، توجه تان 
 به این مســائل چقدر مهم بود و از کجا 

ریشه می گیرد؟
به نظر می رســد که در فرزندان نسبت به پدر و 
مادرها یک رفتار بزن در رویی عجیبی وجود دارد 
که نسل کنونی از آن استفاده می کند و در رمان 
همین موضوع مطرح اســت و یــک خانواده از 
هم گسیخته را نشان می دهم که به جهت مسائل 
مالی، دوباره با هم به توافق می رسند. انگار پول، 
محل توافق و تعیین همه چیز است و من این را 
یک بلا می دانم که باید در یک رمان این بلا را به 

جامعه گوشزد می کردم.

یک مشــخصه دیگر رمان »آرتیست« س
کوتاه بودن آن در مقایســه بــا اکثر آثار 
می توانستید  یا  داشتید  تعمدی  شماست. 
صفحات بیشتری به رمان بیفزایید؟ احساس 
خود من این است که می شد کمی طولانی تر 
باشــد. به خصوص به نظرم رسید صفحات 

آخر مقداری زود و عجله ای به اتمام رسید.
این اثر یک اثر مینی مال است. باید کوتاه باشد 
کــه خواننده آن را در یک نشســت کوتاه دو 
ســاعته اما با لذت و بی وقفــه بخواند و بتواند 

رمان را به دیگران پیشنهاد دهد. 
اکنون در ادبیات ما چندان پیشــنهاد نداریم، 
اما دوستان اهل کتاب من که نویسنده هستند 
و این کتاب را خوانده اند، مدام »آرتیســت« را 
پیشنهاد می دهند، به این جهت که این رمان 
هم فان است و هم برای نویسندگان یک رمان، 

کار است.

در دو صفحه آخر آبی سرد روی صورت س
رفتن  برباد  منظــورم  می ریزید!  مخاطب 
آرزویی است که از اوایل رمان برایش زحمت 
می کشید؛ همان وعده آقای کوشا. من واقعاً 
ناراحت شدم! در پایان گفت وگو می خواهم 
بدانم این آرزو از چه زمانی با شماســت؟ 

دوست دارم درباره اش بشنوم.
این آرزو برای من تقریباً یک آرزوی 30 ساله 
بود، فکر می کنم با نوشــتن داســتان، ارادت 
خودم را بــه حضرت رضــا )ع( ادا می کنم و 
وظیفه من همین است و خود حضرت رضا )ع( 
به این آرزو جامه عمل پوشانده، یعنی خادمی 
ایشان که در سال پیش مشرف شدم و اکنون 
در حقیقت یک خادم هستم که در خانه آقایم 
به عنوان یک داستان نویس خدمت می کنم و 

این رسیدن به آرزوست و خوشبختم.

برش

یک  »آرتیست«  اینکه  نخست 
است،  داستان نویسی  رساله 
داستان نویسی  که  کسانی  برای 
به  دوم،  دارند.  دوست  را 
رزمی  ورزش های  دوستداران 
این  از  کردن  استفاده  چگونگی 
می دهد  آموزش  را  تکنیک ها 
پست مدرن  رمان  یک  سوم،  و 
که  است  مخاطب  پیش روی 

سخت فهم و سخت خوان نیست

دعوت هنرمند خوشنویس به مطالعه درباره این هنر 

کتاب های خوشنویسی و ارتقای سبک های هنری
مهدیه قمــری: امیرعباس نصیــری دارای مدرک فوق 
ممتاز سال13۹3 و عضو انجمن خوشنویسان تهران است. 
این هنرمند با مطالعه کتابی درباره زندگی نامه و ســبک 
خوشنویسی میرعماد به این هنر علاقه مند شد و فعالیت 
خــود را از ســال ۹0 شــروع  کرد و زیر نظر اســاتیدی 
همچون استاد امیرخانی و استاد شهبازی ادامه داده است.

موفقیت های  تاکنــون  نصیــری 
بســیاری در زمینه خوشنویســی 

بدست آورده است. 
دوره  دوازدهمیــن  برگزیــده 
جشــنواره هنرهای تجسمی فجر 
در بخش خوشنویســی، رتبه برتر 
بیست و چهارمین جشنواره تجسمی ملی جوانان کرمان 
و شایســته تقدیر بیســت و سومین جشــنواره تجسمی 
ملی جوانان کردســتان، بخشــی از این موفقیت هاست. 
وی همچنین در نمایشــگاه های گروهی زیادی  از ســال 
13۹3 تاکنون شرکت کرده و در مدارس و آموزشگاه های 
 مختلــف، بــه تدریــس هنــر خوشنویســی مشــغول 

بوده است.
نصیری که به شــیوه نســتعلیق می نویســد، درباره این 
شــیوه خوشنویســی می گوید: به گفته بزرگان این هنر، 
اصیل ترین شیوه خوشنویســی، نستعلیق است. در تاریخ 
خوشنویسی، استاد میرعماد از اساتید مشهوری است که 
به سبک نستعلیق می نوشته و پس از این هنرمند استادان 

دیگری سعی کردند شیوه او را ادامه دهند.

خوشنویسی، هنر سکوت #
نصیری با بیان اینکه هنر خوشنویسی ارتباط زیادی با ادبیات 
دارد، به تأثیر این هنر بر معرفی زبان و ادبیات فارســی اشاره 
می کند و می گوید: خوشنویســی ابزار مناسبی برای معرفی 
ادبیات است. بسیاری از هنرمندان خوشنویس، اشعار شاعرانی 
همچون حافظ، سعدی و فردوسی را با سبک خود نوشته اند و 
در نمایشگاه های مختلف به نمایش گذاشته اند و مردم به این 

صورت با نام این شاعران و اشعارشان آشنا می شوند. 
وی با بیان اینکه خوشنویســی هنری اســت که با سکوت 

آمیخته است، این هنر را بسیار پرکاربرد می داند و می گوید: 
این هنر چون با کتابت و کلمه ســر و کار دارد، پس می توان 
احادیث، آیه ها و روایت های قرآنی را با این هنر نوشــت. در 
نتیجه در انتقال فرهنگ ایرانی- اســلامی به نسل جوان هم 

تأثیر زیادی دارد . 

تألیف کتاب خوشنویسی #
نصیــری کتابی نوشــته اســت درباره ســبک میرزامحمد 
کاظم تهرانی از استادان خوشنویسی که همزمان با میرزا عماد 

در این هنر فعالیت داشــته اســت. او راجع به کتاب توضیح 
می دهد: این کتاب در مراحل پایانی خود در بخش چاپ است. 
میرزا محمدکاظم تهرانی، خوشــنویس دوره قاجار بوده و با 
وجود اینکه در هنر خوشنویسی صاحب سبک بوده است، اما 

مظلوم واقع شده و مانند میرعماد شهرت زیادی ندارد.
این هنرمند بیان می کند: بسیاری از مردم اهل تحقیق درباره 
هنرمندان خوشنویس در قرون گذشته نیستند یا فرصت انجام 
این کار را ندارند، بنابراین تألیف و چاپ این کتاب ها می تواند 

مقدمه ای برای شروع علاقه مندان در هنر خوشنویسی باشد.
نصیری می گوید: مطالعه این کتاب ها زمینه فکری به مخاطب 
می دهد و علتی برای آشنا شدن علاقه مندان با اساتیدی است 
که  کمتر شناخته شده هستند، اما تأثیر شگرفی در ارتقای 

سبک های خوشنویسی داشته اند.
وی اسم این کتاب را »احوال و آثار میرزا محمد کاظم تهرانی« 
عنوان می کند و می افزاید: انتشارات »سبزه« این کتاب را در 
حالی امسال چاپ می کند که با توجه به اینکه اطلاعات زیادی 
از این هنرمند وجود نداشت، در این کتاب بیشتر به آثار تولید 

شده این هنرمند توجه  شده است.
این هنرمند معتقد اســت: تعــداد کتاب هایی کــه درباره 
زندگی نامه و آثار هنرمندان خوشــنویس که در دوره معاصر 
بوده اند یا در تاریخ گذشــته ایران زندگی کرده اند، در کشور 
ما کم بوده اســت. علاوه بر این، با توجــه به اینکه این نوع 
کتاب ها تخصصی هستند، بنابراین مخاطب عام ندارند و تعداد 

محدودی نیز چاپ می شوند.

هنرهای تجسمی

گفت وگو با سعید تشکری به انگیزه انتشار »آرتیست« 

رساله ادبیات داستانی با چاشنی فنون رزمی!

میراث نیاکان

حسن احمدی فرد، روزنامه نگار و پژوهشگر 
annotation@qudsonline.ir

تازه های نشر
انتشار مجموعه شعری برای نوجوانان
ســروش: مجموعه شــعر »حرف آبی  آخر« سروده 
حســین تولائی برای نوجوانان منتشــر شد. این کتاب 
که دربرگیرنده 18 شــعر سپید از این شاعر است، برای 

مخاطب نوجوان چاپ و منتشر شده است.
شــعرهای این مجموعه مضامین عاشقانه و  اجتماعی 
دارند و شــاعر آن ها را به دخترک گندمگون و بهارگلِ 
خنده هایش تقدیم کرده است. » حرف آبی آخر«  اگرچه 
جدید است، اما پنج ســال در انتظار چاپ بوده  و اشعار 
قدیمی شاعر را دربرمی گیرد. شعرهای این مجموعه که 

تولائی آن ها را از میان سروده های سال های 87 تا ۹2 انتخاب کرده، پیش از این در 
نشریات نوجوان از جمله دوچرخه چاپ شده اند.

در شعر »فوت« از مجموعه »حرف آبی آخر« را می خوانیم:
شنیده بود

ناگهان باد تندی خواهد وزید
شنیده بود

ناگهان طوفان خواهد شد

طولانی ترین رمان ایرانی در خط پایان
سوره مهر: جلد دوازدهم جاده جنگ، نوشته منصور 
انوری چاپ شــد و به این ترتیب طولانی ترین رمان 
ایرانی و برنده جوایز ادبی جلال و کتاب سال، به پایان 

رسید.
منصور انوری را با رمان 12جلدی »جاده جنگ« اش 
می شناسیم، رمانی که به محض انتشار، چندین جایزه 
از جمله کتاب فصل، قلم زرین و چهارمین دوره جایزه 
جلال را از آن خود کرد و از این حیث رکورد کســب 
جوایز را از نظر ارقام شکســته است . »جاده جنگ« 

برخلاف آنچه گفته می شود، اثری سفارش شده از نهاد خاصی نبوده است و انوری 
خودش برای نوشتن تاریخ انقلاب دست به کار می شود. 

از آنجا که این رمان  یک تاریخ 50 ســاله را دربرمی گیرند، کتابی مطول شــده 
است. در این اثر  نیم قرن از حیات کشور با جزئیات نوشته  شده از آداب و سنن، 
فولکلور، مســائل تاریخی و مذهبی و منطقه ای گرفته تا نگاهی کامل به جنگ 

جهانی دوم و مسائل این جنگ که کشور ما را درگیر کرد. 

شکل تازه ای از روایت 
نشر شــهید کاظمی: کتاب »دخترها بابایی اند« 
روایتی است پراحساس از زندگی شهید مدافع حرم 

جواد محمدی که به تازگی منتشر شده است.
کتاب »دخترها بابایی اند« شــرحی اســت از روابط  
پراحســاس و پرعاطفه جواد محمدی و خانواده اش. 
جوانی که بی قرار بود و نمی توانست یک جا بند شود. 
او هر جا و هر  زمان که لازم بود برای کســی کاری 
انجام بدهد خودش را به آنجا می رساند و دست محبت 

دراز می کرد.
»دخترها بابایی اند« شــیوه روایت جدیدی از مدل های روایت دارد. در این 
کتاب هر راوی از منظری شــخصی و تازه قهرمانش را روایت می کند. همه 
این روایت ها به گونه ای درهم آمیخته شــده اند که ضمن تکمیل همدیگر، 
اســتقلال خودشــان را هم حفظ می کنند. در نهایت و با پایان یافتن کتاب 
ایــن قطعه های جورچین در کنار همدیگر تصویری کامل تر از این شــهید 

عزیز ارائه می دهند. 

شعله  کوچک
روی شمع کیک تولد ایستاده بود

و می لرزید

فراخوان نخستین جشنواره داستان کوتاه 
»قرنطینه بی مرز« 

مهر: نخستین جشنواره فرهنگی 
داستان کوتاه »قرنطینه بی مرز« 
ویژه دانش آموزان ایرانی ســاکن 
در ایران و دیگر کشورهای جهان 
فراخوان داد. این جشنواره برای 
نخستین بار با هدف جمع آوری 

داستان های کوتاه گروه ســنی )7 تا 18( دانش آموزان ایرانی در تمامی 
جهان )دانش آموزان ساکن در کشــور و فرزندان ایرانیان مقیم خارج از 
ایــران( با موضوعات مرتبط ایام قرنطینه و اهداف دیگری چون کشــف 
اســتعدادهای برتر نویسندگی و بهبود آموزش های زبانی و ادبی و بسط 

توسعه فنون و تکنیک های داستان نویسی، برگزار می شود.
عموم علاقه مندان می توانند آثار خود را تا تاریخ 18 تیر 13۹۹ به یکی از 

نشانی های زیر ارسال کنند:
اینســتا    ،@vstechh تلگــرام   ،00۹8۹1۹20۹4514 واتــس آپ 

vstech.ir سایت ،@vstech.ir
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